



PBG OMAN INSIGHTS

Oman Banking Reform: Partial Payment of Cheques Now Permitted

Central Bank of Oman has implemented the Partial Payment of Cheque Clearing System, effective from 15 December 2025, as part of its efforts to enhance banking efficiency and reduce cheque-related disputes.

Under this system, if a cheque is presented for payment and the drawer's bank account does not have sufficient funds to cover the full cheque amount, the cheque will no longer be returned unpaid. Instead, the beneficiary will receive the available balance in the account as a partial payment.

Previously, cheques with insufficient funds were rejected entirely, leading to cash flow disruptions, delays in business transactions, and legal challenges. The new approach ensures that beneficiaries gain immediate access to available funds rather than receiving nothing.

The system applies to all cheque values and covers cheques drawn on licensed banks in Oman, including crossed cheques, account payee cheques, and cash, bearer, or order cheques. Acceptance of partial payment by the beneficiary is mandatory.

Importantly, the beneficiary's legal rights remain fully protected. In accordance with Article (566) of the Commercial Law and relevant provisions of the Penal Code, the beneficiary retains full legal recourse against the drawer for the outstanding amount, which may also be recovered by re-presenting the cheque at a later date.

Overall, this reform is expected to improve cash flow, reduce disputes, and strengthen confidence in Oman's financial system.

ABOUT US



Countries



Years in service



Customers

WHY PREMIER BRAINS GLOBAL

- Member firm of Audit Trust International – 115+ countries
- Strong regional presence backed by expert partners
- Industry expertise across infrastructure, real estate, energy, trading, FMCG & more
- Tailored solutions with a focus on trust, transparency & quality

OUR CORE SERVICES

- ✓ Audit & Assurance
- ✓ Tax Consulting
- ✓ ICV certification
- ✓ E - invoicing
- ✓ Business Advisory
- ✓ Company Incorporations
- ✓ Company Liquidations
- ✓ Digital Transformation
- ✓ Outsourced Accounting
- ✓ Merger & Acquisitions Consultancy

CONTACT US



SAID NASSER AL SAADI

Partner - Tax

M: +968 9841 1145

E: nasser.alsaudi@premier-brains.com

W: <https://om.premier-brains.com/>



SANJAY TIWARI

Partner - Finance & Strategy

M: +968 9990 6812

E: sanjay.tiwari@premier-brains.com

W: <https://om.premier-brains.com/>



RAVIPRKASH DEORA

Partner - Risk & Advisory

M: +968 7948 6245

E: raviprkash.deora@premier-brains.com

W: <https://om.premier-brains.com/>



RISHI AGGARWAL FCA

Partner - Audit & Assurance

M: +968 9829 2633

E: rishi.aggarwal@premier-brains.com

W: <https://om.premier-brains.com/>



RISHI CHAWLA

Partner - Quality Assurance

E: rishi@premier-brains.com

W: <https://om.premier-brains.com/>

رؤى شركة بي بي جي عُمان

إصلاح مصرفي في عُمان: السماح الآن بالسداد الجزئي للشيكات

قام البنك المركزي العُماني بتطبيق نظام السداد الجزئي لتصفية الشيكات، اعتبارًا من 15 ديسمبر 2025، وذلك في إطار جهوده لتعزيز كفاءة العمل المصرفي والحد من النزاعات المرتبطة بالشيكات.

وبموجب هذا النظام، إذا تم تقديم شيك للصراف ولم يكن في حساب الساحب رصيد كافٍ لتغطية كامل قيمة الشيك، فلن يتم إرجاع الشيك بدون صرف كما كان معمولًا به سابقًا. وبدلاً من ذلك، سيحصل المستفيد على الرصيد المتاح في الحساب كسداد جزئي.

في السابق، كانت الشيكات التي لا يتوافر لها رصيد كافٍ تُرفض بالكامل، مما يؤدي إلى اضطرابات في التدفقات النقدية، وتأخير في المعاملات التجارية، ونزاعات قانونية. ويضمن النظام الجديد تمكين المستفيدين من الحصول الفوري على المبالغ المتاحة بدلاً من عدم الحصول على أي مبلغ.

ويُطبق هذا النظام على جميع قيم الشيكات، ويشمل الشيكات المسحوبة على البنوك المرخصة في سلطنة عُمان، بما في ذلك الشيكات المقيدة، وشيكات "لحساب المستفيد"، والشيكات النقدية أو لحاملها أو لأمر. ويُعد قبول السداد الجزئي من قبل المستفيد إلزاميًا.

ومن المهم التأكيد على أن الحقوق القانونية للمستفيد تبقى محفوظة بالكامل. ووفقًا لأحكام المادة (566) من قانون التجارة والنصوص ذات الصلة في قانون الجزاء، يحتفظ المستفيد بكامل حقه القانوني في الرجوع على الساحب بالمبلغ المتبقي، كما يمكن تحصيله من خلال إعادة تقديم الشيك في وقت لاحق.

وبشكل عام، من المتوقع أن يساهم هذا الإصلاح في تحسين التدفقات النقدية، وتقليل النزاعات، وتعزيز الثقة في النظام المالي في سلطنة عُمان.

من نحن



لماذا شركة بريميير برينز جلوبال؟

- شركة عضو في أوديت ترست إنترناشونال - في أكثر من ١١٥ دولة
- حضور إقليمي قوي مدعوم بشركاء خبراء
- خبرة واسعة في قطاعات البنية التحتية والعقارات والطاقة والتجارة والسلع الاستهلاكية السريعة وغيرها
- حلول مُخصصة تركز على الثقة والشفافية والجودة

خدماتنا الأساسية

- ✓ التدقيق والضمان
- ✓ الاستشارات الضريبية
- ✓ شهادة القيمة المحلية المضافة
- ✓ الفوترة الإلكترونية
- ✓ الاستشارات التجارية
- ✓ تأسيس الشركات
- ✓ تصفية الشركات
- ✓ التحول الرقمي
- ✓ المحاسبة المُسندة إلى جهة خارجية
- ✓ استشارات الاندماج والاستحواذ

تواصل معنا



سعيد ناصر السعدي

شريك - الضرائب

م: ٩٦٨ ٩٨٤ ١١٤٥+

ب: ناصرالسعدي@بريميير-برينز.كوم

و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



انجاي تيواري

شريك - المالية والاستراتيجية

م: ٩٦٨ ٩٩٨ ٦٦١٢+

ب: سانجاي.تيواري@بريميير-برينز.كوم

و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



رافعياكاش ديورا

شريك - المخاطر والاستشارات

م: ٩٦٨ ٧٩٤٩ ٦١٢٤+

ب: رافعياكاش.ديورا@بريميير-برينز.كوم

و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي أغاروال ف-س-أ

شريك - التدقيق والضمان

م: ٩٦٨ ٩٦١٣٣ ٦١٣٣+

ب: ريشي.أغاروال@بريميير-برينز.كوم

و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي تاشولا

شريك - ضمان الجودة

ب: ريشي.تاشولا@بريميير-برينز.كوم

و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/